Семь Чудес Якутии

Семь чудес света знают все, но их гораздо больше – оглядитесь, чудеса вокруг нас! Поразительные Ленские столбы, не тающий ледник Булуус, величайшая река Лена и многое другое – разве это не чудеса, достойные восхищение? Но только семи не достаточно для необъятной Якутии! Мы думаем , что они самые красивые места нашей прекрасной Якутии. Позвольте рассказать вам об изумительных Чудесах нашей республики.
Seven Wonders of Yakutia
Everybody knows about Seven Wonders of the World, but there are more of them- look around and you can see that wonders are around us! The striking  Lena pillars (the Stolby nature reserve), the never melting glacier “Buluus”, the greatest river Lena and a great deal of other places- aren’t they wonderful places of our republic worthy of admiration? We think they are the most attractive Wonders of Yakutia. Let us tell you about seven the most amazing Wonders of our republic.

1. Ленские столбы
Признанная визитная карточка земли олонхо (народный эпос) открывает список чудес Якутии. Известняковые останцы кембрийского периода, созданные самой гениальной художницей-природой, впечатляют даже видавших виды туристов. Готические соборы, средневековые замки, окаменевшие человеческие фигуры, причудливые лики неземных созданий и невиданные животные – ветер и вода за миллионы лет изваяли настоящую галерею шедевров протяженностью в 80 километров. Налаженная туристическая инфраструктура делает Столбы, пожалуй, одним из немногих легкодоступных для посещения природных красот республики. Кстати, немногие знают, что у Ленских столбов есть младшие братья – Синские, которые хоть и меньше размером, но на равных могут соперничать в красоте со своими знаменитыми родственниками. 
· The Lena Pillars

The well-known visit card of the Olonkho(epic literature) land opens the list of Wonders of Yakutia. The limestone outliers of the Cambrian period created by the greatest painter – the Nature, impress even worldly-wise tourists. Gothic cathedrals, medieval castles, stony human figures, fantastic views of unearthly creations and unknown animals – for millions years the wind and water have carved the present 80-kilometres-long gallery of masterpieces. The adjusted tourist infrastructure makes the Pillars, perhaps, one of few easy-reaching natural beauties of the republic. By the way, few people know that the Lena Pillars have got younger brothers – the Sinskiye Pillars, which though small by the size, but can equally compete in beauty with the famous relatives.

2. Дельта реки Лена

Красавица Лена – величайшая река Восточной Сибири – по праву входит в число природных чудес Якутии. Длиной в 4.000 км, с площадью бассейна в 2.490.000 кв. метров она занимает десятое место по протяженности среди главных водных артерий мира. Рождается река из небольшого озера на западном склоне Байкальского хребта, на высоте 930 м и далее течет тысячи километров, набираясь сил от многочисленных притоков через Иркутскую область и всю Якутию с юга на север. Но какая королева – без короны? Роскошная «корона» Лены – дельта реки на побережье моря Лаптевых – уступает по размеру только дельте Миссисипи в Соединенных Штатах, оставляя далеко позади Нил с Амазонку, занимая впечатляющую территорию в 32.000 кв. метров. Эти бесчисленные острова, островки, протоки и озера – богатейшая сокровищница природы. Здесь произрастают многие виды редких растений, обитают и выводят потомство мириады птиц из Юго-Восточной Азии, Австралии, Америки, Африки и Европы: белые лебеди, гуси и утки, пестрые казарки, розовые чайки, полярные совы, молниеносные соколы-сапсаны и коршуны. Место паломничества орнитологов и экотуристов со всего мира продолжает наш рейтинг.
· Delta of the Lena river

The beautiful Lena river is the greatest river of East Siberia and has the right to be included into the number of natural Wonders of Yakutia. 4.000 km long, 2.490.000 sq. meters of  the river basin it takes the tenth place by length among the main waterways of the world. The river starts from a small lake on the western slope of the Baikal mountain range at the height of 930 meters and further flows thousand kilometers, becoming stronger and stronger from numerous inflows through the Irkutskaya oblast and Yakutia from the south to north. But is there a queen without a crown? The magnificent "crown" of the Lena river – the Lena`s delta at the coast of the Laptev sea - concedes in the size only to delta of the Mississippi in the United States, leaving far behind the Nile and the Amazon, occupying an impressing area of 32.000 sq. meters. These uncountable islands, channels and lakes are the richest treasury of the Nature. There are many sorts of rare plants growing, myriads of birds from South-Eastern Asia, Australia, America, Africa and Europe living: white swans, geese and ducks, motley казарки, pink seagulls, polar owls, rapid falcons and black kites. The place of pilgrimage of ornithologists, meteorologists and eco-tourists from all over the world continues our rating.

3. Ледник «Булуус»

Уникальный ледник «Булуус», не тающий даже в самую страшную жару, расположен в заречной части Хангаласского улуса. Этот природный феномен вызван выходами ледяных подземных вод, поддерживающих близкую к нулю температуру окружающего воздуха. Удивительное зрелище – огромная ледяная гора, ослепительно сияющая под лучами обжигающего летнего солнца – притягивает якутян уже много лет. Но если не предпринять меры по регулированию дикого туризма, поток которого растет с каждым годом, то природное чудо может оказаться под угрозой.
· The "Buluus" Glacier

The unique glacier "Buluus", which does not melt even in the most terrible heat, is located in the Khangalassky region over the Lena river. This natural phenomenon is caused by outlets of icy underground water keeping the air temperature close to zero. The surprising view is a huge ice mountain, shining under beams of the burning summer sun, which has been attracting local people for many years. But if regulating measures on non-official tourism, which grows each year, will not be undertaken, the natural miracle may become under the threat of disappearance.
4. Пик Победы

Высочайшая вершина Якутии высотой 3147 м, часть хребта Улахан-Чистай, водораздела Момы и Индигирки, считается среди альпинистов одной из сложнейших в России из-за непростых погодных условий: частые снежные бураны и свирепые ветры делают подступы к горе практически непроходимыми. И погода не единственное препятствие: склоны горы круты и скалисты, подножие покрыто осыпающими – моренами, по узким ущельям стекают величественные ледники. Но все сложности стоят того, чтобы насладиться суровой, но необыкновенной, космической красотой пика.
· The Victory Peak

The highest top of Yakutia of 3147 m, a part of the Ulakhan-Chistai mountain range, watershed of the Moma and the Indighirka rivers, is considered among the climbers one of the most complicated in Russia due to severe weather conditions: often snowstorms and furious winds make approaches to the mountain practically impassable. The weather is not the only obstacle: slopes of the mountain are abrupt and rocky, the bottom is covered by falling moraines, majestic glaciers flow down along narrow canyons. But all the obstacles are worthy enjoying severe, but unusual, space beauty of the peak.

5. Полюс холода

Еще один удивительный природный феномен – Полюс холода – расположен в местности Томтор Оймяконского улуса в Якутии. Во всем мире нет больше мест, где при столь низких температурах постоянно живут и работают люди. Среднемесячная температура января составляет минус 61 градус по Цельсию, а в самые холодные дни бывает и минус 68. поселок Томтор расположен на высоте 2000 метров над уровнем моря и во впадине красивейших Верхоянских гор. Именно здесь в 1924 году академиком Сергеем Обручевым была зафиксирована самая низкая для нашего полушария температура – 71,2 градуса по Цельсию. 
· The Pole of Cold

One more astonishing natural phenomenon is the Pole of Cold which is located in Tomtor settlement of Oimyakonsky region in Yakutia. There is no other place in the world, where people constantly live and work at such low temperatures. The average temperature in January is -61 degrees Celsius, and in the coldest days it reaches even -68 degrees. Tomtor settlement is located at the height of 2000 meters above the sea level in a hollow of the most beautiful Verkhoyansky mountains. It is here in 1924 Academician Sergey Obruchev fixed the lowest temperature of our hemisphere: -71,2 degrees Celsius.

6. Священный Киhилээх

Горы Киhилээх, что переводится с якутского как «населенные людьми», находится в Верхоянском улусе, между рекой Яной ее притоком Адычей. Это мистическое место называют второй Шамбалой и одним из энергетических центров планеты, последним убежищем атлантов и местом контакта с внеземным разумом. Говорят также, что пребывание в этих горах лечит от всех болезней, а вода, бьющая из ключей, всегда остается свежей и тоже обладает целебными свойствами. Но даже если вы не верите в эти утверждения, Большой киhилээх (1705м) и Малый Киhилээх (1081м) – один из главных природных чудес республики: гранитные фигуры людей высотой с 10-этажный дом, застывшие в вечном хороводе на вершинах, загадочные «пирамиды» с идеально ровными гранями, «сфинксы» и статуи «с острова Пасхи»… Киhилээх, еще не раскрывший всех своих тайн, по праву занимает почетное место в нашем рейтинге.  
· The Sacred “Kihileekh” Mountain
The Kihileekh mountains, which is translated from the Yakut language as "occupied by people ", is in Verkhoyansky region, between the Yana river and its inflow Adychei. This mystical place is called the second Shambala and one of the spiritual energy centers of the planet, the last refuge of the Atlant people and the place of contact with extraterrestrial beings. It is also said that these mountains cure all illnesses, spring water always remains fresh and also has curative characteristics. But even if you do not believe in these statements, the Big Kihileekh (1705м) and Small Kihileekh (1081м) are one of the main natural miracles of the republic: granite figures of 10-floor-house tall people stiffened in an eternal round dance on the tops, mysterious "pyramids" with ideally equal sides, "sphinxes" and statues " from the “Easter Island" … The Kihileekh Mountain, not opened all its secrets yet, has the right to occupy an honorable place in our rating.

Мамонтвая гора

Мамонтовая гора находится на берегу Таттинского улуса. Первые шаги по разгадке тайн были сделаны в 35 года назад, в 1973 году. Юные краеведы средней школы , впервые нашедшие пару хорошо сохранившихся бивней молодого мамонта у истока ручейка Аан – Аппа, основали лагерь « Бивень». На мамонтовой горе сделали множество ценных для науки находок: четвертый в мире скелет шерстистого носорога, многочисленные останки ледникового периода. На мамонтовой горе можно читать историю родного края, как по книге изучая прошлое и настоящее животного и растительного мира Якутии. Словом, это местность благодать для археологов, туристов, да и просто романтиков.

· The Mammoth Mountain

It is located on the bank of the river in Tattinsky region of Yakutia.

The first steps in solving mysteries of the permafrost were done 34 years ago in 1973. Young local historians from a secondary school who first found a pair of a young mammoth’s tusks at the source of the stream Aan- Appa, founded a camp “ The Tusk”. Great deals of findings precious for science were made at the Mammoth Mountain: the fourth skeleton of a haired rhinoceros, numerous remains of other animals of the glacial period.  At the Mammoth Mountain you can read the history of our native country like in a book studying about the past and the present of the fauna and flora  of Yakutia. In a word, this place is a paradise for archeologists, tourists and also for usual romantics.

